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SJBGANJA NA AKIPFA ŠRRBEBMETA TI BANJALUČEB KOMUNISTE STARIJE
GENERACIJE

U Bosanskoj Građišci zsavršio sam dva razređa
Niže gimnazije•Kadđa je ukinuto Dječje sirotište Kola srpskih
gestara 1925godđdine došao sam ı Banju Luku s namjerom da na=
stavim školovanje u Realnoj gimnagsiji.Krenuo sam sa Banju Lu=
ku jer je tu živio i radio kagsandžija Spasoje Vulin,moj brat
po ocu•.Nismo se ni pomnavali jer je Spasoje bio dijete iz
prvog braka moga oca,koji je po zavretku izsučavanja menata
ostao da živi kao sanatlija u građu.Buđući da je Spasoje ži~
vio kao samac,a poslovi su imiskivali da bhđe odđsutan,primio
me je samo na jedan dan.

Našao sam smještaj kod Zorke Zakić,jedne starije
žene koja je u Gvorištu imala stan.Primila me je u šupu, gaje
sam Bspavao.Kodđ m;jje sam Se hranio i pomagao u kućnim poslovi=
ma.Sa njenom djecom Mićom i Zdravkom (kasnije suprugom pjes-
nika) pohadjao sam Realnu gimnasiju.U Banjoj Tuoi završio sam
treći i četvrti razred i položio malu maturu u ljeto 19255

U trećem i četvrtom rasređu istoriju mi je pređa-
vao Akif ŠBREMBT,koji Je pokazivao isumetnu naklonost prema
siromašnoj djeci,uključujući i djecu sa sela,što sam odmah
uočio•Nije propuštao priliku da rasobličava ponašanje djece
bogatih rođitelja,koja su nezsainteresirano pratila nastavna.
To Je jednom prilikom rekao učeniku Braci Vujiću: "mi spavaš!
Spavao si nođas na pernmatom jastuku i tako se u toplini prez-
nojavao da se ni sada ne možeš probuđiti!",

Iza toga prozvao je mene da odgovorim ma pogstav-
ljeno pitanje i kađa je dobio odgovor rekao je Yujiću: "Ovaj
je jeo grah i kuruzu i spavao na daskama,a evo,vidiš,kako
istorija puca!"!.Mene je prosvao,što se dalo uočiti,samo da
bi mogao napraviti jednu ovakvu socijalnu komparaciju.

Akif Šeremet je predavao istoriju veoma sormo opi-
sujući dogadjaje i uslove u kojima su se msbivanja odigravala.
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Sva sa mu pređavanja bila emocionalno obojena sa naglašenim
saosjećanjem sa painje svih onih koji su bili eksploatisani,
ali i osudom onih koji žive bogato i raskošno iskorišćavaju-
ći robove i kKmetove•Veoms je pređočljivo opisivao život Sla-
vena pod stranom dominacijom sa svim sadržajima ekonomske i
socijalne bijeđe.Naročito je naglašavao vrste ploupotmreba
vlasti od strane vladajuće klase i usroke zbog kojih su nas~
tajali ustanci.O ustancima je pričao sa naročitim oduševlje=
njem ne saboravljajući da detaljno opšše njihovo izbijanje,
trajanje i usroke neugpjeha.Tako sam prvi put od njega i čuo
sa termine: klaga,klamna borba,eksploatacija čovjeka od čov-
jeka,iBkorišćavanje tudjeg rada itd.Kađa Je govorio o islami-
saciji naglašavao je da su bogataši 1 plemstvo prihvatali is-
lam da bi sačuvali i osigurali ekonomske i političke interese,
odnosno da bi i dalje vlađali nad narodom,

Zbog toga me je nastava istorije odđuševilijavala,od-
nosno njegovi časovi•Akif je tražio od učenika ne mehaničko
zapamćivanje datouma,već razsumjevanje odnosa u društvu.

Mada sam bio još dječak u nižim razsređima,vidio sam
đa je autoritet šepemeta bio velik.Tu ne mislim na autoritet
po profesorskom položaju,nego na autoritet po obljubljenosti
kođ učenika,naročito u starijim generacijama.Skoro je stalno
bio u društvu učenika.

Ez ekonomskih razloga prekinuo sam dalje školovanje
i otišao na rad ı Romanovce.Trebalo je obezbjediti novac sa
nastavak pohadjanja gimnazije,koja nimam namjeravao prekidati,
Rađio sam kao najammi kočijaš.No,taj rad nije davao mogućnon*t
obezbjedjivanja novoa ma školovanje•Zbog toga naredne godine
odlazim u Konjičku pođoficirsku škoiu u Mišu,.Na konkursu sam
primljen jer sam ispunjavao uslove,koji su bili čak bolji od
omgtalih koji su dolazili samo sa osnovnom školom.Mislio sam
da ću sa podoficirskom školom riješiti probleme svog ekonom-
skog statusa siromašnog seoskog dječaka bes igdje ičega,koj&
Be sam probija kroz život

Međjutim,nakom šest mjeseci otpušten sam iz Konjič-=

ke pođofioirske škole.Prilikom skakanja prepona sa konjem u
manježu konj je strađao „Trebalo je da neko zbog toga odgovara.
Sva krivica svaljens je na mene,a ja nisam imao smedstava da
platim vrijednost konja,a ni nekoga ko bi ga platio za mene»
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Otpustili su me iz škole kao "Štetnog po državu!.Tako sam se
ponovo našao u sitmaciji da se sam brimem o sebi

Nisam imao sredstava da platim put do Banje Luke.Jed=
va je Gdoteklo novoa da dodjem do Beograđa.Obratio sam se jed=
nom kočijašu fijakera s prijeđlogom da ma njega rađim kao
štalski momak.Ponuđu je odmah prihvatio jer mu je jedna tak-
va radna snaga bila potrebna.Davao mi je stan i branu i 10 di-
nara dnevno najamnine.Bilo je Šo saiata dobro plaćanje,ali
sam i svojski rađio.Gamsda mi Je davao prilično dobru najamninu
jer se uvjerio da dobro i savjemmo obavljam sve poslove jer
se osvjedočio da u tome imam israustva.Premđa nisam imao doz~
volu,vozio sam i fijaker po gradu.

Tako, jednom prilikom dok sam na željesmničkoj stanici
sa fijakerom čekao mušterije naišao je profesor banjalučke
Gimazije Gligorije Sliješčević.Prolasio je sa svojom supru=
gom.Pošžbo sam ga veoma uljudno pogdravio u dolasku i povrat=
ku,zastao je i prišao pitajući odakle ga posnajem.Tađa sam mu
ispričao za svoju Odiseju poslije završetka četvrtog rasreda
gimnazije sve do izgbacivanja is podoficirmske škole.

Nakon Što me je pažljivo saslušao,bez dvovwmljenja mi
je rekao da odem i vratim fijaker gazdi i da se spremim za pDu=
'Sovanje u Banju Iuaku,

Već je bio oktobar 1926.godine.Nastale su peripetije
oko mog upisa u peti razređ.Svoj ponovni,odnosno naknadni u-
pis imam mahvaliti intervenciji profesora Slijepčevića.I tu
je bilo ožtbpora od strane direktora škole.Slijepčević Be zale-=
žio i ja sam bio upisan.Kođ profesora sam i stanovao sve dol
nije u Banju LDuku došla njegova žena.Sppremao sam kuću u kuvao
hranu sa mas obojicu.

Slijepčević Je tađa Btanovao u kući kapetama Bajića,
u današnjoj ulici fra Grge Martića.Kad je došla profesomnova
čšena prešao sam na stanovanje u šupu Kriste Gavranović i nje=
nog zeta Steve Kerkeza.Kristina kći,istog imena kao i majka,
bila je uđata sa Stevu Kerkezsa.Krista je bila rodica Milevi
Masleša,majke Vese Masleše.Stanovali su u kući preko puta
sjedišta časnih sestara,odmah do kuće Lazara Popovića.Medjn-
tim,šupa u kojoj sam ja stanovao bila je u dvorištu.

Izgubio sam kros prekid dvije generacije u Realnoj
gimmazijj.U mojoj generaciji petog rasmeđa bili su: Simo Use-
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lac (poginuo je kao pilot u odbrani Beograđa aprila 1941.),Ra-
sim Halalkić (brat od atrica SulLjice Halalkića),Djubica Dabić
(politički napredna omladinka,mislim i člam Skoja),Fikret De=
đić (učemik u radđničkom pokretu i. nosilac Spomenice), 2dravko
Kovačevi.ć,Zdravko LastrićMilemko Miletić (sve članovi Skoja),
Neđa Paternoster (napredna omladđinka, sestra Mladena Paternoms=
tema),Rajko Varmioa (rodjak braće Djordjevićgmislim da je bio
član Skoja),Ružica Rakić (člam Skoja),Nenad Borić (mislim već
tađa član Skoja),Mevenka Divić (napredna omladinka,kćerka pro=
fesora Mate Divića,učesnik NOB-=e),Dragojla Ostojić (kderka
trgovea iz Prijeđora;isprva u Realnoj gimnaziji napredna om=

ladinka,a potom ljotiđevka i reakcionarno opredeljena od po=-
četka zabavljanja sa Milovanom Popovićem za koga se kasnije
uđala),Dbominilk Podgornik (člam Skoja,a kasnije i KPJ),Vukosava
Popović (član Skoja,u stuđentskim demonstracijama 1956.godine
u Beogradu ozlijedjena žandarmemrijskim kunđakom talko đa joj je
na operaciji izsvadđjeno jedno plućno krilo),Gertruđa Šterm (na=
predma omlađinka,uhvaćena poslije ofanzive na Kosaru i stbmrelja=
na u Banjoj Tuci),bhadislav Končar (član Skoja,poginuo u NGB-i
na području Slavonije),Albert Levi (napređam omladđinac) ita

Jednu generaciju ispred mone,u kojoj Bu bili neki
iz moje generacije unižoj gimnaziji,činilj su napredni omla-
dinci,članovi Skoja i Partije: NIKOLA PAVLIĆ, VJEKOSLAV BAKULIĆ,
JOSIP ROLIH,TONE FILANWOVIG,LAZAR JOVANOVIĆ i drugi•

mi Je bila i jedna generacija učenika.Vi razreda,
međju kojima se po.svojoj nappednosti ističu: RođoLjub Kovače=-
vić,Vladimim Kreco„Tomnaš Perović,Vojigslav.Rakić,Milan.i Mira
Vintermhalter,Rađomir Skakić,Milica Uzselac,Vojin Korđa,Vladeta
Vagić,Nikola Bopić,Dušan Djurić,Milornađ Pećo i drugi.

Po-je dio onih kojih se mogu sjetiti.Hjih sam naveo
jer ih se sjećem iz škole,mada su vremenom isblijeđila sjećanja
na sve one aktivnosti koje Bu bile prisutne u školskom radu,
naročito u okvirima školskog društva "MLadđost"„

B.februar 1977.godine
Banja Luka



Sjećanja Jove Vulina.-

(Rastavak)

Sjetio sam se; onaj pjesnik za koga se Zdravka Za
kić uđala bio je Dane Čutburilo iz Mostara.Koliko se sjećam,
radio je kao učitelj u nekoj od ommovnih škola u okolini
Banje Luke,gdje je i njegova buđuća žena,Zdravka Zakić,bila
učiteljica.Već tađa kao učitelj bio je pomnmat kao dječiji
pjesnik,

Istoriju mi je ponovo predavao AKTEP ŠEREMBT,Njegova
predđavanja,njihov smisao i poruku,đdaleko sam bolje shvatao
i ramgumjevao•U njegovim pređavanjima prvi puš sam se suBreo

sa marksisatičkom terminologijom.U svakom predavanju na sva–
kom času čuli su Be termini: klaga,klasna borba,proletarijat,
proigvodne snage i proizvodnji odnosi,revolucija,eksploatbaci-~
ja,profit,moral eksploatatora,istorijski materijalizm,dija=
lektika itd.Pređavao je mzpalački sa širokim posnavanjem o=
noga o čemu je govorio.Izslaganje mu je bilo popularmo,lako
shvatljivo i ubjedljivo.Svi smo ga pažljivo siušali jer se
snalo đa on ne predaje lekcijaški,onako kako je izloženo u
udđžbenioima i da ćemo iz pređavanja uvijek novo i više saz-
nati.Zbog toga je uživao i veliki autoritet medju učenicima
jer nije bilo pitanja koje nije mogao šire objasniti,pa čak
i materiju 1z socijalne Mmjiževnogbi.Učenicima je bio veoma
blizak što je bio dobar profesor,dobar pedagog i dobar čov-
jek.Stalno je bio u društvu sa učenicima,imsmedju časova nas=
tave i van škole.BoljJe rečeno,oko sebe okupljao je omLadđinu.
Posjećivao Je one učenike koje je posebno cJenio i uvažavao,
polazeći od kriterija političke naprednosti.Sa pojedinim u=
čenicima išao je u šelbknje u okolinu građa i sastajao u gradu,
na Vrbasu ita.Uvijek je oko sebe imao širog KMrug starijih i

mladjih učenika is Realne gimnazije,a i mlađih radnika.
Za nastavni program i sve ono što je jeftino ili ble~

đunjava uobičavao je reći: "Sve je ovo čorbine čorbe čorba!".,
Davao je svoje ocjene političkim događjajima u građu,Jugosla=
viji i svijetu.Zbog toga je i druženje sa Šeremetom bila avo=
jevrsna škola,bolje rečeno markgsigtički kurs sa omladinu.

Lj
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Tako je Šeremet politizirao omlađinu u marksističikom pravcu.
Pod njegovim uticajem podigla se brojna Rmkagsmž generacija
omladinaca članova Skoja i Partije.

Kritički spis o Bogđanu Popoviću pisao je Šeremet
u Banjoj tuci 1927.gođine.Tu smo njegovu štampanu knjižicu
mi omlađinci rasturali u gradu da bi se putem prođaje nadolma=
dili troškovi štampanja.Ja sam,naprimjer,uspio prođati 32 pri=
mjerka.Prodavali su i drugi,neko više,a neko manje•Koliko se
sjećam,ovim rasturaenjem rukovođio je VIDKO VINT:ERHADTER, tada
maturant.

Oko Akifa Šeremeta kretali su se tvijek učenici. sta-
rijih razređa,njegovi puleni: Vilko Vinterhalter„Bao KunštežK,
Veljko DjorđjJević-Potljo,Berto Supek,Mlađen Patkernoster,Tan=
Kkređi-Bdi Sola i mogi drugi,a i studenti koji su za vrijeme
studija dolazili tokom ferija i inače u Banju Imku: Veselin
Masleša,Fadil Maglajiić,Asim Alihodžić i drugi.Mislim dea, je
tađa Asim Alihodžić atalno boravio u Banjoj Duci i đa je iz
Banje Iuke išao na polaganje ispita u Zagreb.Na sve je te uče=
nike Šeremet politički uticao i njegova je velika sasluga Što
ih je politički i ideološki usmjerio i formirao.

U Banjoj Muci je tađa bilo dosta marksističke i druge
napredne literature,koja je dolazila is Zagreba.HNajsnačajniju
marksističku literaturu iz Zagreba Je donosio VOJO DJORDJBVIĆ,
brat Veljka Djorđjevića.Na njega se politički nije sumijalo,te
je preko njega Akif Šeremet održavao vesu sa Zagrebom 1 dobivao
ilegalnu literaturu.Kao službenik Okružnog vređa za osiguranje
radnika službeno je putovao u Zagreb te je bio u mogućnosti da
ilegalnu literaturu i ostali materijal prenosi.

cijela je porođica bjordđjevića bila politički napred=
na.Ilegalni materijal sakrivao se u sobici gdje je stanovao kao
podstanar RAJEO VARNICA,rodjak Djorajevića,a moj školski kolega.
Rajko je bio sin popa Varmjice is Slatine,te je sa stanovišta
režima bilo malo vjerovatno da on skriva ilegalnu literaturu.

Akif je 1927.godine,uočivši moje interesovanje za is=
toriju i rađomalosžb za politička pitanja,a mnajući moje pori=
jeklo proletariziranog seljaka,počeo sa mom đa razgovara,duže
i češće.Interesirao se za moj život,interesovanja,sklonosti,.
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Počeo mi je davati jednu po Jednu Knjigu na čitanje.Isprva
je to bila socijalna literatura koja se legalno štampala,ali
je sadrčavala socijalnu poruku sbog političke opredđeljenosti
pigsca.Nakon pročitane Knjige dobivao sam novu.Uvijek se inte=
resirao kakvi su moji utisci o Mmjizi i kakva je poruka pisca.
Bnao me je upozoriti na neke mmačajne dđetalje,koji su i sami
nametali razmišljanje o socijalnim nepravđama,iskorišćavanju,
niskom moralu vlastodržaca,spremsi kapitalista i vlasti itd.
Zatim su uslijedile i sabranjene Kajige,s tim što me je uposo=
rio da ne govorim s drugima o Imjizi podgsjećajući me da je
Imjiga od strane režima zabranjena.Tako se,naprimjer,sjećam
jedne od njih pod naslovom "Radničko pitanje”".Znao je gdje
stanujem pa je u nekoliko navrata,onako u šetnji,navratio đo
šupe u kojoj sam stanovao.S vremena na vrijeme dđobio sam od
njega pakete od po 12 svjeća kao njegov lični poklon.Druge rag=
vjete u šupi nisam imao.Akif je nogio fes.Uvijek kad Je dolazio,
držeći fes sa kiđćanku i okrećući ga oko ruke,pjevušio je pjesmu
MMri ptičice u BŠvwmici na grančici”.Kadđ je iz mraka dolazio,ta
je pjesmica bila za mene mnak raspoznavanja.

Inače je Akif vođio brigu o svim sebi dragim učenici-
ma.Bio je uvijek spreman đa pomogne,mađda i sam nije jmao druge
prihođe osim profesorpske plate,a iz nje je trebalo izdržavati
porodicu.U to je vrijeme gradio kuću na Hisetima u današnjoj
Kogarskoj ulici.Kuća je završena,mislim,1928.gođine.On je sam
zidao,a mi smo mu pripremali malter,dodđavali cigle,pomagali u
gradnji.Svi su bili sretni Što mu možemo pomoći,.Halalkić Rasim
i ja dolazili smo stalno.

Šeremet je otišao iz Banje Luke 1928.godđine.Svima Je
bilo žao Što je premješten iz Banje Luke.Osjećali smo neđogsta=
tak što ga nema.Porodđdica je ostala m= poslije njegovoj premješ-
taja,ali je ubrso i ona otselila.U Banjoj Luci mu je umrla ma=
la kćerkica,koja je bila mladja od sinmova.On ju je sam sabranio
jer nije htio da je hodže sahranjuju po religiozmnom ritualu.Sa
porodicom je Zivio veoma skromno i po tađanjim mjerilima.Šta vi-
še,„mislim da je jedva sastavljao kraj s krajem.

Njegovi politički protivnici posebno su nastojali da
ga uklone is Banje Luke.Iz političkih razloga on je premješten.
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Izđejstvovali su njegov premještaj jer nisu mogli pribaviti
dovoljno dokaza đa bi dokazali da je komunista.Međjutim,bila
je javna tajna đa je on komunističkog političkog opredeljenja.
Hjegov protivnhci posebno su naglašavali njegov ateimnmam,koji
je bio sasvim otvoren,da bi ga što više ocrnili kao begsvjer=
ca.Medajutim,amtoritet Akifa bio je takav da njihove zsakulisne
imtrige nisu uspjevale.

Uspjesi u rađu djačkog literarmog društva "Mladost"
u Reainoj gimnaziji vezani su za Šeremetov lični doprinosOn
je cjelokupni rad usmjeravo.Napredni omlađinci oko Šemremeta
nosili su cjelokupni rada i davali mu ičejne komponente.žZa rad
u MMiađogsti" bili su ranije vezani Alihodžić,Masleša,Padil Ma=
glajlić,a kasnije braća Djorđjević,Vilko Vinterhalter ita,

U društvu "MLadost"” bio sam naročito aktivan 1928.
godine kađ sam biran za predsjednika.Kratko vrijeme prije toga
bio je predsjednik Milan Rađovanović.Predajeđnik sam bio do
decembra 1929.godinme.Dužnost sekretara vršila je tađa Milena
Yažić,čiji je otac bio Javni tužilae.„Dužnost protektora vršio
je profesor Naim Ćejvan.

Negdje poslije odlaska Akifa Šeremeta iz Banje Luke,
u lLjetnim mjesecima 1928.gođime obrazovana je grupa gimnazija=
laca od G6=8 članova koja se ilegalno okupljala u Boriku.U ovoj
ilegalnoj djačkoj grupi bio sam i ja.Okupljali smo se pred ka=
pijom jevrejskog groblja,kod današnje sportske dvorane Borik",
Sastanke smo održavali na samom groblju.Ilegalni materijal za
kolektivmo prorađjivanje sakrivao se ispod nadgrobne ploče od-
mah kod ulaza s desne Strane•Ilegalno se proradđjivala gradja iz
političke ekonomije,mislim MarKkgov "Kapital" ua nekoj od popu=
larnijih interpretacija.Sjećam se đa smo ragpravljali o najam=
nini i utroška fizičke radne snage kovača i intelektualnog rad-
nika.Ovo raspravljanje bilo je nakom Što smo prorađili pitanje
đa kapitalista ne plada rad nego radnu snagu.Budući da smo bi-
li sređnjoškolci,nas je interesiralo pitanje da li i kako ka-
pitalista iskorišćava radnu snagu intelektualnog radnika.Iz o=
voga proisašlo je i pitanje koja kategorija intelektualnog rad-
nika troši najviše enorgije.Došli smo do paključka da najviše
energije troši inženjer koji radi u svojoj struci na isradi
konstrukcija i vrši potrebne proračune,
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Vodja naše grupe bio je BORO ILIĆ,tađa politički veoma
aktivan omlađinac.U našoj grupi bili su još IHADEN PATERNOS=
TER i ALBKSANDAR-BRACO JOKANOVIĆ.Svi su po Školi bili stari=
ji od mene,odnosno bili u starijim rasređdima.Drugih lica inz

grupe ne bih se mogao sjetiti.
Koliko ja snam,postojala je Još jedna grupa gimnazija=

laca koja se ilegalno kao i mi okupl jala,Možđa su postojale
još neke grupe.Vjerujem đa su postojale jer se živo politič=
ki rađilo u svim sređdinama,a ne samo u Realnoj gimnaziji•.2Za
našu i onu drugu grupu gimnazijalaca mam da sm se okupljale
na jevrejskom groblju i da je zajednički rukovodilac bio Vil=
ko Vinterhalter.Mislim dđa je tada sekretar MK SKOJ-a bio YVin=

terhalter i da je on imnabran za sekretara poslije Veljke Djor=
djevića.

Sjećam se da sam od Vilke Vintorhalter dobio zađatak da
se pripremim i održim tri pređavanja.Sjećđćam se i tema: Uloga
fabričke radnice u društvu; Ostacı feaudalizma u našoj zsemlji-
begovat u Bosni i Heroegovini i Uloga omlađine u širenju na=
prednih iđeja.Sva tri predavanja držao sam u Ban;joj buci,mada
su neki držali predavanja i po selima.Sjećam se da je tadđa po-
litički bilo veoma aktuelno đa sređnjoškolci odu na sela da
medadju seljacima drže pređavanja o rasnim pitanjima.

Svoja tri pređavanja odđržao sam u Realnoj gimaziji i
Učiteljskoj školi,odnosno u Gjačkim liberarnim društvima i
društvima trezvenosti u obe šŠkole.Trebalo je da prvo predava–
nje održim i sa fabričke radnike Pabrike duvana,ali se od to-
ga ođdustalo.Vilko Vinterhalter mi je saopštio da se pređavanje
sa fabričke radnike odđlaže.Tako uopšte nije ni održano.Vjero=
vatno da je donesen gsaključak da se zbog mogućih posljedica
pređavsanje ne Grži.Uogređd rečeno,Vilko Vinterhalter upoznao se
prethodno sa sadržajima mojih pređavanja i bio veoma gadovoljaen,

Banjalučka skojevska organisacija bila je tađa veoma ak-
tivmnma i u redovima radničke i u redovima srednjoškolske omla=
dine.U Realnoj simnasiji i u Učiteljskoj školi usmjeravala je
rad i skautske organizacije i društava trezvenosti.Medju skau=
tims glavnu riječ vođili su napredni omladinci Vilko Vinter=
halter,braća Djorajevići itd.Imali su podršku u rađu od pro-
fesora ing.MILANA JANKOVIĆA,1ljevičarski orijentisanog gradjan=
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skog liberala.Zbog svoje progresivnostbi Janković je bio
blimak komunistima i protežirao je napredne omlađince pru=
šajući im zaštitu kađa je to bilo potrebno.Od naprednih pro=
fesora sjećam se Hike Milićevića,Ilije Keocmanovića i Sveto=
zana, bazsamevića (koji je rađio u Učiteljskoj školi).

Rad naše ilegalne grupe prestao Je poslije 6.jJanu=
ara 1929.gođine.

U internatu "Prosvjete! radili smo na literarnmom po=
lju.U taj rad wnosili smo iđeološko političke dimenzije,po=
sebno u programima namjenjenih selu.Sjećam se jedne drame sa
fabulom stranačkog sukoba rađikala i demokrata.Drama je bila
plod mojih tađašnjih lšterarmih preokupacija.U pisan:u Grame
pomagao mi je Obrad Pašagić,apolitičan omlađinac.Obrada je bio
ajak učitelja Drča Danila is Piskavice.Bio je odličan djak.
Poslije gsavršetka studija prava radio je u Sreskom sudu u Ba=
njoj HLuci.Za vrijeme okupacije radio je na referatu mzsbrinja=
vanju udđovica i popođica garobljenih jugoslovenskih vojnika
u Njemačkoj sve dok 1943.gođine nije došao pod mđar ustaša.

l17.mart 1977.gođine
Banja Duka

( Img Jovo Vulin )


